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(1. behandling) 

 

I Demokraatit er vi tilfredse med, at der er fokus på erhvervsuddannelsesområdet. Det er et vigtigt område, 

og det er essentielt, at erhvervsuddannelserne hele tiden fremstår attraktive for både de studerende og for 

virksomhederne. Det er i den forbindelse vigtigt at få kommunikeret, at der på det nærmeste er jobgaranti, 

såfremt man gennemfører en erhvervsuddannelse. 

 

Men når det er sagt, så er vi ikke tilfredse med nærværende forslag. Der skal store ændringer til for, at vi fra 

Demokraatit kan godkende forslaget. 

 

Det helt store problem med forslaget er, at Naalakkersuisut vil nedlægge brancheskolernes bestyrelser og i 

stedet for styre det hele fra centralt hold i Selvstyretårnet i Nuuk. Det er sjældent, at centralisering er en 

god idé. Det kommer næsten med garanti til at betyde, at antallet af ansatte i den offentlige administration 

kommer til at stige, og det er aldrig noget vi bør stræbe efter. Tværtimod bør vi altid arbejde for, at den 

offentlige administration er så slank som muligt. 

 

Derudover giver det ikke mening, at man vil fjerne de kompetencer og den ekspertise, der lægger i de 

pågældende skolers bestyrelser. Det er kompetencer, som man ikke bare kan forvente, at offentligt ansatte 

i centraladministrationen i Nuuk besidder. 

 

Vi er som sådan enige i, at det er et problem, at der er mangel på praktikpladser, men vi er ikke enige i, at 

løsningen på dette problem er øget centralisering og flere ansatte i den offentlige administration. Her 

mener vi i stedet, at øget samarbejde med erhvervslivet og erhvervslivets organisationer er vejen frem. 

 

Vi vil i stedet opfordre alle virksomheder herhjemme til at gennemgå deres virksomheds organisation med 

henblik på at undersøge om ikke der er plads til lidt flere praktikanter. Der mangler pladser, og det vil 

virkelig være at udvise samfundsansvar, hvis virksomhederne kan finde plads til flere praktikanter. På sigt 

vil dette jo også komme virksomhederne til gode i form af veluddannet hjemmehørende arbejdskraft. 

 

Med disse bemærkninger skal jeg meddele, at Demokraatit er særdeles kritisk indstillet overfor forslaget i 

sin nuværende form. Vi håber, at et grundigt udvalgsarbejde kan rette op herpå. Med disse bemærkninger 

indstiller vi forslaget til yderligere behandling i relevant udvalg inden 2. behandlingen. 

 

 

 


